
882

Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 7 dec. 1962
*'s Morgens te 11 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President De Quay en de Ministers Van Aartsen, Beerman, Cals,
Klompé, Korthals, Luns (bij de punten 1 - 22 en 32a - 32f), Marijnen, De Pous, Toxopeus (bij de
punten 1, 2a - 2e, 3 - 22, 29, 31, 32a en b en 32g - 32n), Veldkamp (bij de punten 3 - 21), Visser
(bij de punten 2a - 2g, 3 -22, 32a - 32e) en Zijlstra.

Voorts zijn aanwezig de Staatssecretarissen Bot (punten 2b en 30), Van Houten
(punten 1, 2 en 32f), Roolvink (punt 3), Schmelzer (punten 1, 3, 32a en 32b) en Scholten (punten
23 en 24).

Secretaris: J. Middelburg.

2. Buitenlands beleid
- - -
b. Nieuw-Guinea en Indonesië (Zie notulen MR 19 november 1962, punt 2h.)
Minister Luns deelt mede, dat de VN-administrateur Abdoh op Nieuw-Guinea blijft nu zijn
gezondheid is verbeterd.

Minister Klompé stelt de vraag in hoeverre het bericht in de pers juist is, dat de
Nieuw-Guinearaad een delegatie naar de VN zendt om op vervroegde overdracht van Nieuw-
Guinea aan Indonesië aan te dringen. De Minister-President antwoord, dat alleen berichten zijn
ontvangen over de rede van Abdoh in de Nieuw-Guinearaad; toen is geen enkel voorstel in de
Nieuw-Guinearaad hierover gedaan. Minister Luns deelt mede, dat U Thant twee telegrammen aan
Djakarta heeft gezonden, waarin hij o.a. wijst op de slechte stemming in de algemene vergadering
tegenover Indonesische suggesties om in afwijking van de overeenkomst tot een vervroegde
overdracht te komen. Minister Cals vindt de berichten toch wel verwarrend. Minister Luns acht het
mogelijk, dat buiten de Nieuw-Guinearaad een delegatie naar de VN wordt gezonden. Hij
waarschuwt ertegen zich van Nederlandse zijde in een controverse hierover te begeven.

De Minister-President concludeert, dat de Nederlandse regering vasthoudt aan de
overeenkomst van New-York.

Minister Luns deelt mede, dat Australië een stap bij de VN heeft gedaan om te
protesteren tegen de Indonesische voorstellen inzake vervroegde overdracht. Hierover bestaat
voorts het misverstand, omdat de Indonesische vertegenwoordiger bij de VN een stap bij U Thant
zou hebben gedaan om tot vervroegde overdracht en afwijzing van het plebisciet te komen, maar
waarschijnlijk na nadere instructie uit Djakarta hierop weer is teruggekomen. Het State
Department wil vasthouden aan wat in New York is overeengekomen, zelfs als Nederland bereid
zou zijn met een vervroegde overdracht aan Indonesië in te stemmen. De voorlopige VN-
administrateur Rolz Bennett heeft de officiële mededeling gedaan, dat Indonesië de diplomatieke
betrekkingen met Nederland voor eind november zou herstellen, hetgeen intussen nog niet is
geschied. De Indonesische regering heeft zich nog steeds niet uitgelaten over het Nederlandse
aanbod tot hulp in Nieuw-Guinea.

Staatssecretaris Bot heeft in de krant gelezen, dat er een overeenkomst tussen de
KLM en de Indonesische luchtvaartmaatschappij Garuda zou zijn over overneming van de
Kroonduif, die vrijwel geheel met gouvernementsgelden werd opgebouwd. Spreker acht het
weinig bevredigend, dat hieromtrent geen overleg met c.q. een mededeling aan Binnenlandse
Zaken (noch met andere departementen, naar hij aan[-neemt is gevoerd c.q. gedaan], terwijl
vermoedelijk de eigendommen (ook voorzover deze van het gouvernement waren; hoe staat het
bijv. met verleende voorschotten e.d.?) aan Garuda zouden zijn verkocht. Men zou bovendien
zeer binnenkort niet meer via Biak, maar via Djakarta naar en van Nieuw-Guinea moeten reizen.
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Minister Zijlstra merkt op, dat de Kroonduif, die geen eigendom is van de Staat, en
de Garuda bevoegd zijn zelf over overdracht van hun eigendommen te beslissen. Ook het ontslag
van personeel is zaak van de Kroonduif. Als echter afspraken worden gemaakt over wijziging van
de luchtverbindingen, waardoor Biak uitvalt, moet de KLM wel met de Regering hierover spreken.

Minister Cals heeft zich ook afgevraagd waarom geen contact tussen de KLM en
de Regering heeft plaats gehad inzake herstel van de luchtverbindingen. Hij informeert voorts of
er overleg heeft plaats gehad over het herstel der PTT-verbindingen. Minister Korthals zegt naar
aanleiding van dit laatste punt, dat de PTT in Indonesië lang na de verbreking der diplomatieke
betrekkingen de verbindingen met Nederland heeft verbroken en deze ook onaangekondigd heeft
hersteld. De Minister-President merkt op, dat dit de gevolgen zijn van het feit, dat Indonesië het
herstel der betrekkingen met Nederland zich voorshands op het economische vlak laat afspelen.

Minister Luns deelt mede, dat de President-Directeur van de KLM, Drs. Van der
Beugel, hem in augustus heeft gevraagd hoe het standpunt van de Regering is tegenover
privécontacten met Indonesiërs. Spreker heeft hiertegen toen geen bezwaar gemaakt, maar hij
meent, dat de KLM aan de Regering wel opening van zaken moet geven. Minister Korthals
signaleert het gevaar om zich te vroeg te mengen in deze contacten met Djakarta. Hieraan zit een
commerciële kant, waarmee men van regeringszijde voorzichtig moet zijn. Als het ook over
landingsrechten gaat, zal de KLM de Regering wel inlichten. Aan spreker is deze morgen
gerapporteerd, dat de directie van de KLM niet meer wist dan uit de kranten blijkt, aangezien er
geen middelen zijn om vertrouwelijke inlichtingen te ontvangen uit Indonesië. De KLM streeft
ernaar de luchtverbinding met Sydney in Australië via Djakarta te laten gaan, waardoor niet meer
via Biak wordt gevlogen. Het is duidelijk, dat na het herstel der diplomatieke betrekkingen de
kwestie van de landingsrechten op regeringsniveau behandeld zal worden.

c. Publikatie inzake registratie schade Nederlandse bedrijven in Indonesië (Zie notulen MR 19 november
1962, punt 2h.)
Minister Luns betreurt, dat de Ministerraad geen beslissing heeft willen nemen over publikatie van
de registratie van schade van Nederlandse bedrijven in Indonesië. Spreker wijst erop, dat het
Nederlandse bedrijfsleven dat hierbij geïnteresseerd is zelf vraagt om een beslissing. Buitenlandse
Zaken heeft aan de betrokkenen, die reeds opgave deden schriftelijk geantwoord, dat gewacht
moet worden op deze publikatie. Aangezien in Indonesië een overeenkomstig bureau is gevestigd,
lijkt spreker het bezwaar, dat dit bericht tot irritatie van de Indonesische regering kan leiden, niet
juist.

Minister Marijnen heeft niet gewezen op irritatie van de Indonesische regering,
maar is beducht voor de indruk in eigen land, vooral als het herstel van de diplomatieke
betrekkingen nog verder op zich zou laten wachten. Minister Zijlstra merkt op, dat het hem niet
ging om het al of niet irriteren van Indonesië noch om de vraag of het Nederlandse bedrijfsleven
het wenst, maar spreker wijst op de indruk op de publieke opinie in Nederland. Daarbij kan het
bezwaar zijn, dat men zegt, dat de kwestie Nieuw-Guinea nog niet is geregeld of de Regering
komt met de kwestie van de schadevergoeding voor inbeslaggenomen Nederlandse bezittingen.
Spreker had de publikatie niet beslist willen koppelen aan het herstel der diplomatieke
betrekkingen, want als dit herstel nog lang op zich laat wachten, zou hij te zijner tijd wel op
publikatie willen overgaan. Het maakt ook weinig verschil of men thans dan wel over drie
maanden de schadeopgaven gaat registreren.

Minister Luns hoopt, dat de Ministerraad zich erbij neerlegt, dat de oproep wordt
gepubliceerd. Hij verklaart zich bereid het communiqué terzake eerst nog in de Ministerraad te
brengen. De Raad verklaart zich met deze procedure akkoord.
- - -

26. Het toelatingsbeleid van personen uit Indonesië en Nieuw-Guinea (Nota van de Minister van Justitie.)



Minister Zijlstra stelt voor, dat het Kabinet het besluit neemt de stroom van armlastige mensen,
die uit Indonesië Nederland binnenkomen, af te dammen; de ministers zullen daarmede hun
opvolgers een grote dienst bewijzen. De Minister-President had de indruk, dat het overbrengen van
mensen naar Nederland tot stilstand gaat komen. Minister Zijlstra zegt, dat dit niet automatisch het
geval is.

De Minister-President is van oordeel, dat verzoeken om naar Nederland te komen
van mensen in Indonesië die wegens de geldontwaarding van de rupia hierheen willen veel
strenger beoordeeld moeten worden.

Minister De Pous zou willen afwachten welke invloed het herstel van de
betrekkingen met Indonesië zal hebben.

Minister Cals wijst erop, dat voor de betrokkenen thans geen enkel levensgevaar of
kans op vervolgd worden bestaat. Hij meent, dat thans reeds het punt is bereikt, waarop de
Regering de overkomst van niet-Nederlanders moet beëindigen. Spreker heeft reeds herhaaldelijk
meegemaakt, dat in de Raad stemmen opgaan, dat aan deze overkomst een eind moet komen,
waarna men overgaat tot de orde van de dag. Hij meent, dat rigoureus moet worden bepaald, dat
er niet meer mensen uit Indonesië naar Nederland mogen komen.

Minister Beerman wijst erop, dat de Kamer op dit punt overgevoelig is. Minister
Zijlstra zou twee kanten van de zaak willen scheiden, nl. hoe men intern tegen de stroom mensen
uit Indonesië naar Nederland staat en hoe de Regering zich naar buiten hierover uit. Als het
enigszins mogelijk is, zal men de beslissing van de Ministerraad niet moeten mededelen. Minister
Cals merkt op, dat er meer mensen dan ooit uit Indonesië naar Nederland komen, terwijl er
minder dan ooit sprake is van vergelding in Indonesië noch van enig contact met Nederland.
Spreker ziet niet, dat dan de situatie verandert als de diplomatieke betrekkingen hersteld worden,
aangezien de mensen thans op economische motieven hierheen komen.

Minister Beerman herinnert eraan, dat hij aan de Kamer heeft toegezegd, dat hij
2000 dossiers met spoed zou behandelen; het percentage afwijzingen daarvan overeenkomstig het
advies van de subcommissie is groot. De Minister-President stelt voor, dat een strengere beoordeling
zal plaats vinden. Minister Beerman stemt hiermede in. De Minister-President neemt aan, dat in de
praktijk het aantal toelatingen op den duur tot nul zal worden teruggebracht.
- - -


